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وزير راه و شهرسازي به طور تلويحي پرداخت 
تسهيلات مسكن به انبوه سازان را مشروط به 
افتتاح حس�اب در بانك مس�كن اعلام كرد و 
گفت:  سياست ما اين است كه ديگر ساختمان 
جدي�دي ب�ه باف�ت فرس�وده اضافه نش�ود. 
عباس آخوندي در نشستی با انبوه سازان پيرامون 
چگونگي ورود انبوه س��ازان به بافت فرس��وده و 
سكونتگاه هاي غيررسمي گفت: طبق ارزيابي هاي 
انجام شده در سطح ملي به اين نتيجه رسيده ايم 
كه مش��كل عمده ما در اين مناطق بحث كيفي 
است نه كمي. در اين  راس��تا تصور كنيد در يك 
بافت حاش��يه اي ۳ميلي��ون خانه وج��ود دارد؛ 
خانه هايي كه ش��ايد ص��رف بودن يك س��رپناه 
بتوانيم آنها را خانه بناميم ولي قطعاً از جهت كيفي 
خانه و يك واحد مس��كوني به ش��مار نمي روند. 
آخوندي در ادامه ضمن تأكيد بر اهميت اهداف و 
برنامه هاي انبوه سازان براي ورود به بافت فرسوده 
و حاشيه اي اعلام كرد: اين مسئله براي ما بسيار 
اهميت دارد كه به واقع ش��ما به عنوان انبوه ساز 
چگونه به صورت مس��ئله نگاه مي كنيد؟ تاكنون 
نگاه دولت و انبوه سازان به اين موضوع در راستاي 
ساخت واحدهاي مسكوني جديد بوده و توجهي 

به واحدهاي موجود نشده است. 
وي با اش��اره به اين مطلب كه متأسفانه ارتقاي 
كيفيت زندگي و ساخت و ساز تاكنون در كشور 
مدنظر نبوده است، گفت: سياست ما در اين دوره 
آن است كه ديگر س��اختمان جديدي به بافت 
فرسوده اضافه نشود، در اين راستا فرآيند مدنظر 
شما به عنوان انبوه ساز براي ما بسيار حائز اهميت 
است، چراكه قطعاً پس از ساخت واحدهاي جديد 
نمي توانيم مردم را مجبور به انتقال از يك خانه 

به خانه ديگر كنيم. 
وي درباره مش��كلات انبوه س��ازان در اخذ وام از 
بانك و امكان انتقال آن افزود: بدون شك بايد در 
اين مسير از يك الگوي ذهني و حقوقي مشخص 
تبعيت كرد و آن را به طور واض��ح در متن قانون 

پيشنهادي خود در اين حوزه به كار گيريم. 
وي تصريح كرد: به تصور من ذكر اختيار سازنده 
براي انجام پيش ف��روش واحد ه��اي احداثي در 
زمان عقد قرارداد با بانك مس��كن امري ضروري 
است كه بايد در مرحله اول انجام شود، از سويي 
ديگر سازنده نيز براي كنترل هرچه بهتر فرآيند 
اجرا از سوي بانك، ضمن باز كردن حسابي اماني 
در اين بانك تمامي اجاره به��ا و پول پيش فروش 

را در اين حس��اب واريز كرده تا بان��ك از هزينه 
شدن تس��هيلات پرداختي و پول پيش فروش در 
روند احداث واحدها اطمينان حاصل كند؛ امري 
كه به عقيده م��ن در صورت تحقق بس��ياري از 
مشكلات موجود در اين حوزه را رفع كرده و الگوي 
ذهني خوبي در اين فرآيند اس��ت. وي همچنين 
با بيان اينكه در س��اير كش��ورها تعداد زيادي از 
انواع نهادهاي گوناگون در مس��ير اجراي فرآيند 
پيش فروش ساختمان مش��غول كار هستند كه 
صندوق تضمين يكي از آنها به شمار مي رود، گفت: 
تصور كنيد پس از عقد قرارداد، پيش  فروش��نده 
فوت كرده يا ورشكست شود در اين زمان تكليف 
پيش  خريدار چه خواهد بود؛ بحثي كه متأسفانه ما 
در ايران به آن توجهي نمي كنيم در حالي كه وجود 
آن امري ضروري محسوب مي شود. قطعاً فرآيند 
پيش فروش ساختمان به تضاميني براي خريدار 
و فروشنده احتياج دارد كه اهل حرفه، خود بايد 
حدود آن را پيدا كنند و آن را محقق سازند چراكه 
بدون ش��ك اين امر باعث ايجاد اعتبار فروشنده 

شده و به سود آن خواهد بود. 
وي بيان كرد: هم اكنون چندين مدل براي ورود 
به بافت هاي فرسوده و حاشيه اي در كشور وجود 

دارد كه تهيه يك قطع��ه زمين در بافت به عنوان 
ذخيره ساختمان يكي از آنها به شمار مي رود، در 
اين مدل قطعه ذخيره با قطعه مجاور معاوضه شده 
و بدين طريق روند ساخت و ساز تداوم پيدا مي كند. 
در مدلي ديگر دولت پول خريد خانه را به انبوه ساز 
داده و سازنده پس از ساخت، واحدها را به مالكان 
واگذار و مازاد را مي فروشد كه احساس امنيت در 

اين مدل تا حد زيادي ديده مي شود. 
وي در ادامه س��خنان خود با تأكيد ب��ر اينكه در 
حال حاضر در شرايطي به سر مي بريم كه بايد از 
هر اقدامي كه به نوعي وابسته به سوبسيد دولتي 
اس��ت، پرهيز كنيم، گفت: به ط��ور مثال وزارت 
راه و شهرس��ازي در حال حاض��ر داراي ۸هزار و 
۱۰۰ميليارد تومان طرح عمراني است كه سقف 
نقدينگي آن تنها به ۶۰۰ميليارد تومان مي رسد، 
اين بدان معناس��ت كه دول��ت در تنگناي مالي 
شديدي به س��ر می برد و امكان انجام طرح هاي 

وابسته به يارانه دولتي وجود ندارد. 
  پيشنهاد هاي انبوه سازان 

براي بافت فرسوده روي ميز وزير
نايب رئيس انجمن انبوه س��ازان اس��تان تهران 
درباره شرط انبوه سازان براي ورود به بازار مسكن 
در نشس��تي كه با وزير راه و شهرسازي داشتند، 
گفت: در نشس��تي كه با حضور مسئولان بانكي 
كش��ور برگزار ش��د، انبوه س��ازان نقطه نظرات و 
پيش��نهادهايي ب��راي ورود به بافت فرس��وده و 
ساخت و س��از به وزير ارائه دادند و همكاري هاي 
حقوقي، ثبتي و بانكي وزارت راه و شهرس��ازي را 
خواستار ش��دند. ايرج رهبر افزود: در اين جلسه 
سود بانكي تسهيلات مس��كن مهر از 25ميليون 
تا 4۰ميليون تومان كه به ۱۱درصد افزايش پيدا 
كرده بود، مطرح ش��د و وزير ملغي كرد و سودها 
به حالت اول بازگش��ت، به طوري كه س��ود اين 
تس��هيلات در ش��هرهاي جديد منفی4درصد، 
مراكز اس��تان ها 9درصد، شهرستان ها 7درصد و 

شهرهاي كوچك 4درصد بود. 
وي با اشاره به اينكه انبوه سازان بر همكاري هاي 
دوجانبه بين وزارت راه و شهرسازي تأكيد دارند، 
گفت: س��الانه ۸۰۰هزار ازدواج در كشور صورت 
مي گيرد كه اين امر نيازمند ساخت و تأمين مسكن 
است و بايد ساخت و ساز حتي در اين شرايط هم 
صورت گيرد. براي ساخت و ساز سرمايه گذاران بايد 

با تسهيلات ارزان قيمت، انگيزه داشته باشند. 
ايرج رهبر با اشاره به اينكه اراده اي قوي نيازمند 
نوسازي بافت فرس��وده است، تصريح كرد: ارائه 
تسهيلات ارزان قيمت، تراكم و عوارض و تأمين 
مالي و... مي تواند زمينه حضور انبوه س��ازان به 

اين بافت ها شود.

 پيكان هاي ناامن سيستم بانكي را 
استفاده نكنيد! 

خوشبختانه نشست سران سه قوه خبر خوشي را براي سپرده گذاران 
مؤسسات غيرمجاز داشت و آن هم هماهنگي بيش��تر براي استفاده 
از اعتبارات خاص براي تس��ويه با س��پرده گذاران بود.  در عين حال 
رئيس جمهور از مردم خواست مراقب سرمايه هاي خودشان باشند و 
سرمايه خود را به بانك ها و مؤسساتي كه كاملًا معروف و مورد اعتماد 
هستند، بس��پارند و درخصوص مؤسس��اتي كه به ارائه سودهاي بالا 

تشويق مي كنند، ترديد داشته باشند! 
صرف نظر از تقدير براي حل مشكل سپرده گذاران در جلسه سران سه 
قوه كه واقعاً قانون به بانك مركزي اجازه پرداخت نمي داد و بايد براي 
حل مشكلات آنها از محل ديگري اقدام مي شود، بايد چند نكته را دولت 

و بانك مركزي مد نظر قرار دهند!
۱- اظهارات دكتر روحاني ناظر به آينده است و هشدار رئيس جمهور درباره 
وضع بانك ها جدي است، بنابراين مردم بايد به بانك هاي خوشنام اعتماد 
كنند. اين جملات از سوي يك حقوقدان بيانگر اين است كه بي مسئوليتي 
در گذشته عطف به ماسبق نشده و همچنان رافع مسئوليت هاي نهادهاي 
نظارتي و صدور مجوز نيس��ت. به اين ترتيب راه��كار تأمين منابع مورد 
نياز براي س��پرده گذاران مؤسسات اگر چه از س��وي بانك مركزي دچار 

محذوريت هايي است اما از محل بيت المال ممكن است. 
2- مؤسسات مالي غيرمجاز بيشتر شبيه پيكان و پرايدهايي است كه 
كمربند ايمني مناسب و كيس��ه هوا نداشته اند اما در هر صورت مجوز 
فروش و عرضه داشته اند، بنابراين مصرف كننده اگر چه مي توانسته با 
هزينه بيشتر )يا سود كمتر( از بانك هاي ديگر استفاده كند اما در عين 
حال مسئوليت بخش��ي از حوادث به وجود آمده بر عهده صادر كننده 
مجوز و ناظري اس��ت كه در بازار خودرو يا بازار پول به خودروس��از يا 

مؤسسات غيرمجاز، اجازه فعاليت مي دهد. 
۳- برخي پرداخت پول سپرده گذاران از محل بيت المال را براي عده اي 
سپرده گذار دچار اشكال دانسته اند اما سؤال اين است كه آيا اين اشكال 

در ديگر بانك ها رخ نداده است؟
در مثال بالا اشاره كرديم كه سيس��تم بانكي شباهت زيادي به صنعت 
خودرو و توليد خودرو هاي غيراس��تاندارد در گذش��ته داشته است اما 
اكنون مرتب بر لزوم كمربند استاندارد و كيس��ه هوا و ابزار لازم ايمني 
تأكيد مي كنيم. به عبارت بهتر الزام بستن و نصب كمربند ايمني بعد از 
تصادف و تحميل هزينه! از سوي مسئولان و بانك مركزي مطرح شده 
است اما در هر صورت اين كوتاهي باعث ضرر و زيان به عده اي شده است 
ولو آنكه آن عده احتياط لازم را نكرده اند و هنوز هم پيكان ها و پرايدهاي 
غيراستاندارد در جاده هاي ما در حال تردد است. به عبارت بهتر برخي از 
بانك ها نيز به تعبير دكتر صمصامي وضعيت آنها بدتر از مؤسساتي است 

كه بحران آنها منجر به ادغام و انحلال شده است. 
برخي بانك هاي خوشنام تر هم اكنون با وضعيت بدكفايت سرمايه در 
حال فعاليت هستند، مثلًا در بانكي كه بخش عمده سهامدار آن دولت 
بوده و است، تخلفات جدي در چند پرونده ارزي رخ داده كه برخي از آنها 
در دوبي با ميليون ها دلار فرار كردند و در پرونده اي ديگر با بابك زنجاني 
بانك در كشور مالزي ايجاد كرده اند اما چون بحران بانك»م« به مرحله 
جدي و ادغام نرسيده و سپرده گذاران با مشكل عيني مواجه نشده اند، آيا 
حل بحران از محل اختلاف نرخ ارز هزارتوماني و راه هاي ديگر، پرداخت 

از محل بيت المال به شمار نمي آيد؟
آيا بزرگ ترين بانك كش��ور كه دولت بدهي هاي خود را با شركت هاي 

نامرغوب تهاتر كرده نوعي پرداخت از جيب مردم نيست؟
4- براساس اطلاعات مطرح شده از سوي برخي نمايندگان خود بانك 
مركزي نيز در برخي از اين مؤسسات سپرده گذاري و سودهاي بالاتر از 
نرخ مصوب خود را دريافت مي كرده است، بنابراين اكنون كه كار اين 
مؤسسات به اين مرحله رسيده بانك مركزي نيز بايد حداقل بخشي از 

آن سودها را صرف اين نابساماني كند. 
5- اساساً و براساس قوانين بانكي مؤسسات و بانك ها بايد نرخ سپرده 
قانوني نزد بانك مركزي داش��ته باش��ند و با نظارت ب��ر عملكرد آنها 
در صورت بروز مش��كل از اين محل رفع ش��ود. بنا به آنچه گفته شد، 
پيشنهاد مي ش��ود اكنون كه اراده س��ه قوه برحل مشكل مؤسسات 
غيرمجاز و جدي گرفتن نظارت ها متبلور ش��ده، بايد سنگ اندازي ها 
و بوروكراسي هاي متداول بين دس��تگاه هاي زيرمجموعه قوا هر چه 
سريع تر كم شده و مش��كلات س��پرده گذاران اين مؤسسات را مانند 
مش��كلات بانك هاي مشكل داري كه حاضر به تس��ويه ارزي با دولت 
نبودند و حتي بابت آنها صدها و بلكه هزاران ميليارد سود نيز به جيب 
زده اند، حل شود. در عين حال بايد به گونه ای با خاطيان برخورد شود 
كه مردم نيز احساس كنند تنها آنها نيستند كه بايد در زياده خواهي در 

بازار پولي و بانك ها و مؤسسات مالي مجازات شوند!

هادي غلامحسيني 

اعلام شرط پرداخت وام مسكن به انبوه سازان 

 آخوندي: نمي خواهيم ساختمان جديدي 
به بافت فرسوده اضافه شود

۶۰۰ ميليارد تومان نقدينگي براي 8/1 هزار ميليارد تومان پروژه!

   گزارش يک

رئيس كل سازمان خصوصي سازي گفت: واريز 
سود س�هام عدالت براي همه 4۷ميليون نفر 
مشمول به صورت يكجا امكانپذير نيست اما 
مي توان اين قول را به مردم داد كه در چند روز 
آينده واريز مرحله اول سود آغاز خواهد شد. 
به گزارش سازمان خصوصي سازي، پوري حسيني 
درباره نحوه واريز سود سهام عدالت كه قرار بود تا 
انتهاي شهريور واريز شود، گفت: بعد از ۱۱ سال 
كه از آغاز طرح واگذاري سهام عدالت مي گذرد، 
امسال قرار ش��د براي نخس��تين بار سود سهام 
عدالت به صورت قانوني در اختيار مشمولان قرار 
بگيرد. وي افزود: شركت هاي سرمايه پذير از سال 
95 بايد سود توليد شده خود را از طريق واگذاري 
به سازمان خصوصي سازي در اختيار مشمولان 
قرار دهند، البته پايان تيرماه زمان صدور مصوبات 
شركت هاي سرمايه پذير بود و طبق قانون بعد از 
آن هشت ماه فرصت دارند تا اين سود را به حساب 

سازمان خصوصي سازي واريز كنند. 
پوري حس��يني گفت: چند ش��ركت هم وجود 
دارند كه س��ال هاي مالي آنها ۳۱ خ��رداد و ۳۱ 
شهريور است كه در س��ال 97 پايان هشت ماه 
قانوني شان فرا خواهد رسيد. رئيس كل سازمان 
خصوصي سازي افزود: اين س��ازمان به موجب 
مصوبه ش��وراي عالي اجراي سياست هاي كلي 
اصل 44 موظف است اين سود را از شركت هاي 
سرمايه پذير مطالبه و به حساب مشمولان واريز 
كند اما ت��ا زماني كه اين س��ودهاي دريافتي به 
حدنصابي نرسيده باش��د، امكان اين كار وجود 
ن��دارد. وي گف��ت: تا ام��روز ح��دود 2۰درصد 
يعني ح��دود ۶5۰ميلي��ارد توم��ان از ۳هزار و 
4۰۰ميلي��ارد تومان س��ود مصوب به حس��اب 
س��ازمان خصوصي سازي واريز ش��ده و ما اعلام 

كرديم كه تا پايان شهريور واريز سود سهام عدالت 
در يك مرحله آغاز خواهد شد، البته طي يك ماه 
گذشته به دليل بعضي مشكلات فني امكان واريز 
سود در مرحله اول كمي به تأخير افتاده است اما 
مي توان اين قول را به م��ردم داد كه در چند روز 

آينده واريز مرحله اول سود آغاز خواهد شد. 
معاون وزير اقتصاد افزود: اين نبايد تلقي شود كه 
قرار بوده تا پايان ش��هريور سود به صورت كامل 
واريز شود، چراكه شركت هاي س��رمايه پذير تا 
انتهاي اس��فند ب��راي واريز س��ود مصوب خود 
فرصت دارند، البته اين فرصت تا پايان شهريور، 
توسط شوراي عالي سياس��ت هاي اجرايي اصل 
44، يك ماه تمديد و تا پايان مهرماه مش��مولان 
فرصت داش��تند در صورت تمايل ارزش سهام 
خود را تا سقف يك ميليون تومان افزايش دهند 

كه اين فرصت نيز به اتمام رسيده است. 
پوري حس��يني درباره نحوه توزيع سهام عدالت 
تأكيد كرد: واريز سود براي همه 47ميليون نفر 
به ص��ورت يكجا امكانپذير نيس��ت و در صورت 
شروع واريز سود سهام عدالت به مرور به حساب 

مشمولان انتقال خواهد يافت. 
رئي��س كل س��ازمان خصوصي س��ازي درباره 
بازگشت سهام مشمولاني كه ما به التفاوت سهام 
عدالت خود را پرداخت نكرده اند، گفت: در سال 
۸5تعدادي از ش��ركت ها به عنوان شركت هاي 
سرمايه پذير انتخاب شدند و بخشي از سهام هر 
كدام از اين شركت ها از يك تا 9۰درصد به سهام 

عدالت اختصاص پيدا كرد. 
وي گفت: دولت هم براي هر مشمول در آن زمان 
يك ميليون تومان سهم در نظر گرفت و قرار بر اين 

شد از محل سود همين سهام قيمت يك ميليون 
توماني آن به دولت پرداخت شود. 

پوري حسيني اضافه كرد: هيچ وقت سهام عدالت 
رايگان در اختيار مردم ق��رار نگرفته بلكه قرار بر 
اين ش��ده هر مقدار از يك ميليون تومان قيمت 
سهام از محل سودش وصول شد، الباقي قيمت 
س��هم از مش��مول دريافت ش��ود تا مشمول به 
صورت كامل صاحب س��هام عدالت خود ش��ود 
اما در صورت نپرداختن الباقي قيمت س��هم از 
طرف مشمول تنها بخش��ي از سهم كه از طريق 
سود سهام قيمتش به دولت پرداخت شده سهم 
مشمول و باقي سهم به دولت بازگردانده مي شود. 
پوري حسيني در مورد بازگرداندن باقي سهامي 
كه از جانب مش��مولان ما به التفاوتش پرداخت 
نشده، تأكيد كرد: س��هام عدالت به هيچ وجه به 
كسي واگذار نش��ده بود كه از جانب دولت پس 
گرفته شود بلكه بخشي از س��هام كه هزينه اش 
پرداخت شده به مشمول تعلق دارد و بخشي كه 

پرداخت نشده هنوز در اختيار دولت است. 
رئيس كل سازمان خصوصي سازي درباره قيمت 
فعلي هر س��هم در بازار هم گف��ت: يك ميليون 
تومان س��هامي كه در س��ال ۸5 به هر مشمول 
اختص��اص داده ش��ده در حال حاض��ر حدود 
2ميليون توم��ان ارزش دارد، اما ما هنوز تفاوت 
آن را با همان قيمت يك ميليون تومان سال ۸5 

براي مشمولان محاسبه مي كنيم. 
پوري حسيني گفت: مشمولان سهام عدالت تا 
زماني كه سهام عدالت آزاد و قابل خريد و فروش 
شود هم سالانه س��ود آن را دريافت مي كنند و 
هم در زمان آزادسازي به قيمتي كه قطعاً بالاتر 
از 2ميليون تومان امروز است امكان فروش آن 

را دارند.

رئيس كل سازمان خصوصي سازي باز هم وعده داد

آغاز واريز سود سهام عدالت به حساب مشمولان از چند روز آينده

   گزارش   2

عطش نقدينگي و ماهيگيري در بورس 
كمبود نقدينگي همچون ساير بخش هاي واقعي و غيرواقعي اقتصاد ايران 
در حالي گريبانگير بازار سرمايه ايران اس��ت كه گاه پمپاژ نقدينگي هاي 
نه چندان بزرگ در برخي سهم ها در بازار سرمايه شگفتي آفريني مي كند و 
موجب رشد قابل ملاحظه سهم در يك بازه زماني مي شود، بدين ترتيب به 
نظر مي رسد افرادي كه در قله بازار سرمايه بر كرسي هاي مديريتي جلوس 
كرده اند، بايد در رابطه ب��ا برخي پديده هاي موجود در بازار س��رمايه و به 
ويژه بازار فرابورس پاسخگو باشند. هر چند كارشناسان بازار سهام كمبود 
نقدينگي در بازار سهام را به عنوان يك معضل عنوان مي كنند و بر اين باورند 
وجود صندوق هاي سرمايه گذاري در بازار سهام كمكي به ورود نقدينگي 
به بازار سهام نكرده است اما در اين خشكسالي نقدينگي در بازار سرمايه، 
نقدينگي هاي نه چندان قابل ملاحظه گاه با شبيخون به برخي سهم هاي 

كوچك موجود در بازار زمينه جهش بهاي سهم را فراهم مي آورند. 
اگر از نظر بنيادي سهام ش��ركتي قابليت رشد داش��ته باشد، معمولاً 
رشدش مورد انتقاد قرار نمي گيرد اما اينكه عده اي در گوشه وكنار بازار 
كمين كنند تا با پمپاژ نقدينگي به برخي س��هام  مرده بازار از آنها طلا 
بسازند، منصفانه به نظر نمي رس��د. حال در اين ميان اين سؤال پيش 
مي آيد كه آيا س��رمايه براي پمپاژ نقدينگي به سهم هاي كوچكي كه 
سهام شناور اندكي هم در بازار دارند و ارزش ماركت شركت هم خيلي 
قابل ملاحظه نيست، براي اشخاص حقيقي است يا اشخاص حقوقي؟!

از اين باب اين پرسش مطرح مي شود كه گاه گفته مي شود پمپاژ نقدينگي كه 
در برخي سهم هاي موجود در بازار سهام با هدف افزايش بهاي سهم صورت 
مي گيرد، ارتباطاتي به برخي از صندوق هاي س��رمايه گذاري يا شركت هاي 
تأمين سرمايه يا ساير دارندگان منابع دارد، از اين حيث به نظر مي رسد متوليان 
مديريت كلان بازار سرمايه كشور بايد كمي روي سلامت سرمايه گذاري در 
بازار س��رمايه فكر كنند، به طور نمونه مكرراً در بازار فرابورس شاهد اتفاقاتي 
در رشد نجومي سهام هستيم كه اين رشدها علت بنيادي قانع كننده اي بر اي 
اهالي بازار س��رمايه يا ناظران اين بازار ندارد و به نظر مي رس��د عده اي اراده 
كرده اند با تزريق نقدينگي در سهم X يا Y بهاي سهم را با جهش همراه كنند 
و روي قيمت هاي بالا به يكباره در قالب فروشنده ظاهر شوند، بعد اين توقف 
پمپاژ مديريت ش��ده نقدينگي س��هم با كاهش قيمت همراه شود. بايد ديد 
مديران اين  گونه بازي ها چه افرادي هستند، زيرا در طرف ديگر اين داستان 

عده اي ضرر و عده اي به بهاي ضرر ديگران سود مي كنند. 
ب��ا نگاهي ب��ه پرتف��وي صندوق ه��اي س��رمايه گذاري مي بينيم كه 
عموم دارايي هاي اين صندوق ها در بخش هايي غير از بازار س��رمايه، 
سرمايه گذاري شده است. حال اگر منابع صندوق هاي سرمايه گذاري 
پشت برخي اتفاقات دستكاري در قيمت سهام باشد، بهتر است همين 
اندك سرمايه اي كه از منابع صندوق هاي سرمايه گذاري در بازار سرمايه 

به كار برده مي شود به خارج از اين بازار هدايت شود. 

 افزايش بي سابقه قيمت مواد غذايي 
در يك سال اخير 

كره و گوشت در صدر جدول گرانی
بانك مرك�زي از موج كم س�ابقه گران�ي موادغذاي�ي و كالاهاي 
اساس�ي در ي�ك س�ال اخي�ر خب�ر داد و اع�لام ك�رد: ك�ره، 
گوش�ت و تخم م�رغ بيش�ترين افزاي�ش قيم�ت را داش�ته اند. 
 بر اساس آمار بانك مركزي، قيمت هر شانه دوكيلويي تخم مرغ در يك 
سال اخير 4 هزار تومان افزايش پيدا كرده و از كيلويي 9 هزار تومان در 

آبان سال 95 به بيش از ۱۳ هزار تومان در آبان امسال رسيده است. 
كره پاستوريزه نيز در اين مدت ۱۱هزار تومان )4۶درصد( گران شده و 
از هر كيلو 24هزار تومان به ۳5هزار تومان رسيده است. بر اساس آمار 
بانك مركزي، قيمت انواع ميوه  نيز در يك سال اخير به شدت افزايش 
پيدا كرده، به طوري كه سيب قرمز از آبان سال گذشته تا آبان امسال 

هر كيلو 9۰۰ تومان گران شده است. 
گراني پرتقال در اين مدت هر كيلو هزار و ۸۸۰ تومان )معادل 42درصد( 

بوده و از 4 هزار و 4۸۰ تومان به ۶ هزار و ۳۶۰ تومان رسيده است. 
نارنگي نيز در يك س��ال اخير هر كيلو هزار و 42۰ تومان )۳۶درصد(، 
ليموش��يرين ه��زار و ۱2۰ توم��ان )27درص��د(، انار 2ه��زار تومان 
)4۰درصد(، انگور ه��زار و ۸25 تومان )۳5درص��د( و كيوي هر كيلو 
2هزار و 45۰ تومان )54درصد( گران شده است. براساس گزارش بانك 
مركزي، در يك سال اخير هر كيلو گوشت گوسفندي از ۳9هزار و 7۰۰ 
تومان در آبان 95 به 4۶هزار و 5۰۰ تومان در آبان 9۶ رسيده كه رشد 
۶هزار و ۸۰۰ توماني نشان مي دهد. گوش��ت گوساله نيز در اين مدت 
5هزار تومان گران شده است. مطابق اين گزارش هر كيلو چاي هم در 

يك سال اخير 4هزار و 5۰ تومان گران شده است. 
......................................................................................................................

 توافق روحاني و لاريجاني 
براي ايجاد تغييرات اساسي در ساختار دولت 
وزارت نفت به وزارت انرژي تغيير مي كند

رئيس كميس�يون اجتماعي مجلس از توافق رؤساي قواي مجريه 
و مقننه براي ايجاد تغييرات اساس�ي در س�اختار دولت خبر داد. 
عبدالرضا عزيزي نماينده مردم ش��يروان در مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با فارس، با اشاره به نشست ديروز سران قواي سه گانه در 
قوه قضائيه گفت: در اين جلسه علي لاريجاني و حسن روحاني رؤساي 
قواي مقننه و مجريه به بحث و بررس��ي پيرامون ايج��اد تغييرات در 

ساختار دولت پرداختند و به توافقات ضمني در اين باره رسيدند. 
وي افزود: براساس اين توافق وزارت راه و شهرس��ازي به دو وزارتخانه 
مس��كن و شهرس��ازي و امور راهداري تقس��يم مي ش��ود و سازمان 

شهرداري ها از وزارت كشور به وزارت مسكن منتقل خواهد شد. 
رئيس كميس��يون اجتماعي مجلس اظهار داشت: همچنين براساس 
اين توافق بنا ش��د امور مربوط به برق از وزارت نيرو ج��دا و به وزارت 
نفت ملحق ش��ود و نام وزارت نفت به وزارت انرژي تغيير كند. عزيزي 
خاطرنشان كرد: همچنين توافق شد وزارتخانه اي ايجاد شود كه تنها به 
امورات مربوط به روستاهاي كشور رسيدگي كند و حوزه عملكردش به 
اين بخش معطوف باشد. وي افزود: علاوه بر اين، سازمان محيط زيست 
و همچنين منابع طبيعي و بخش آب آب وفاضلاب شهري و روستايي و 
آب منطقه اي يك وزارتخانه ديگري را تشكيل دهند. وي افزود: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به دو وزارتخانه توس��عه ص��ادرات و بازرگاني 
تقسيم شود و در مورد وزارت ورزش و جوانان نيز حوزه جوانان از ورزش 
منفك و در قالب س��ازمان ملي جوانان به كار خود ادامه دهد. رئيس 
كميسيون اجتماعي مجلس در پايان گفت: ما در كميسيون اقتصادي 
اين تغييرات را مورد بررس��ي قرار خواهيم داد و بايد تا قبل از بررسي 

بودجه اين موضوع به صحن علني براي تصويب ارائه شود.

 مهران ابراهيميان

عضو ش�وراي مركزي خانه كش�اورز گفت: با گذشت چندماه 
از خري�د تضميني گندم مازاد بر نياز بس�ياري از كش�اورزان 
در اس�تان ها، پاي دلالان را به بازار فروش گن�دم باز كرده اند. 
نازخند صبحي در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه امسال آمار خريد 
گندم از كشاورزان ۱۱5هزار و ۸۰۰ ميليارد ريال است، اظهار كرد: 
طبق اعلام ش��ركت بازرگاني دولتي تاكنون حدود ۸2 هزار و ۸9۰ 

ميليارد ريال به گندمكاران پرداخت شده اس��ت. وي تصريح كرد: 
پرداخت ديرهنگام بهاي گندم به كشاورزان موجب كاهش نقدينگي 
و فقر كشاورزان مي شود و در نتيجه نمي توانند نهاده هاي لازم را براي 
كشت پاييزه تهيه كنند. اين مسئول ادامه داد: پرداخت نشدن به موقع 
پول كشاورزان موجب مي شود دلالان حضور فعال تري در بازار داشته 
باشند و نرخ تضميني گندم را كه هزار و ۳2۰ تومان است، از گندمكار 

به جهت نياز كشاورز به پول به هزار و ۱۸۰ تومان بخرند. 
صبحي يادآور ش��د: تداوم اين روند باعث مي شود دلالان عزيزتر 
از كش��اورز توليدكننده و مردم ش��وند و بدون زحمت، دس��ترنج 
كشاورز را به جيب بزنند و اين پرداخت نكردن به موقع بهاي گندم، 
فرصت هاي ويژه اي را براي دلالان و در بسياري از موارد كه همين 

دلالان، صادركننده و واردكننده هستند، فراهم مي كند.

پاي دلالان به بازار گندم باز شد
  کشاورزی

 بده بستان نمايندگان مجلس
با وزارت نفت تمام شدني نيست 

 اقامت طولاني مدت كارمند شركت ملي نفت 
در دفتر لندن

يكي از كارمندان صنعت نفت ايران در نمايندگي شركت ملي نفت 
ايران در ش�هر لندن به رغم بازنشس�ته بودن و اتمام مأموريتش 
تنها با حمايت يكي از نمايندگان مجلس ش�وراي اسلامي در اين 
مسئوليت ماندگار شده و تاكنون به كشور مراجعت نكرده است. 
به گزارش فارس، داستان بده بستان وزارت نفت با نمايندگان مجلس ظاهراً 
تمام نمي شود. بعد از ماجراي استخدام نمايندگان ادوار و فعلي مجلس در 
وزارت نفت و استخدام فرزندان بعضي نمايندگان در اين وزارتخانه، انتصاب 
بعضي افراد به سمت هاي مهم در وزارت نفت با درخواست و پشتيباني بعضي 
نمايندگان پرنفوذ مجلس كه سابقه مس��ئوليت هاي دولتي هم داشته اند، 
آخرين پرده رونمايي شده از اين نوع ارتباط است، چنانچه يكي از بستگان 
نزديك يكي از نمايندگان پرنفوذ مجلس بدون س��ابقه كاري و تحصيلات 
مرتبط هم اينك بر كرس��ي مديريت يك ش��ركت تخصص��ي زيرمجموعه 
ش��ركت ملي نفت تكيه زده اس��ت و فش��ار و لابي اين نماينده براي ديگر 
انتصابات هم ادامه دارد. بر اين اساس يكي از كاركنان صنعت نفت ايران در 
نمايندگي شركت ملي نفت ايران در شهر لندن به رغم بازنشسته بودن و اتمام 
مأموريتش در اواخر بهمن ماه سال 95 تنها با حمايت اين نماينده مجلس 
شوراي اسلامي در اين مسئوليت ماندگار شده و تاكنون به كشور مراجعت 
نكرده اس��ت. پيگيري خبرنگار فارس حاكي از آن اس��ت وي كه چهارمين 
مأموريت خارجي خود را در سال هاي فعاليت در صنعت نفت طي مي كند، 
هم اكنون به دنبال گرفتن اقامت دائم از انگلستان و تبديل شدن به كارمند 

محلي در دفتر نمايندگي شركت ملي نفت ايران در لندن است.


